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Abstract: Formulation and characterization of a shampoo based on natural products and 

development of a perfume. 

This study aims to formulate and characterize a shampoo and a perfume based on natural 

products, with a focus on their balanced formulation, stability, and effectiveness. 

The ingredients used for the development of the shampoo included gentle surfactants, 

moisturizing agents, and essential oils, in order to create an effective product that is respectful 

of the scalp and the environment. The assessment of the conformity of our formulations is 

primarily based on physico-chemical analyses (pH, viscosity, foaming power), functional tests 

(cleaning ability, skin tolerance), and microbiological evaluations. 

The various formulated perfume have a pleasant, soft, safe scent for the skin and which retains 

its qualities over time. 

This work contributes to offer healthy and sustainable alternatives to conventional cosmetic 

products. 

Keywords: Shampoos, essential oils, perfume, formulation, natural cosmetics. 

 

 
Résumé : Formulation et caractérisation d’un shampooing à base de produits naturels et 

élaboration d’un parfum. 

Cette étude vise à formuler et caractériser un shampooing et un parfum à base des produits 

naturels, en mettant l’accent sur leur formulation équilibrée, leur stabilité et leur efficacité. 

Les ingrédients utilisés pour l’élaboration du shampooing étaient des tensioactifs doux, des 

agents hydratants et des huiles essentielles, afin de créer un produit efficace, respectueux du 

cuir chevelu et de l’environnement. L’évaluation de la conformité de nos formules repose 

essentiellement sur les analyses physico-chimiques (pH, viscosité, pouvoir moussant), 

fonctionnelles (pouvoir nettoyant, tolérance cutanée) et microbiologiques. 

Les différentes formules élaborées du parfum, ont une senteur agréable, douce, sûre pour la 

peau et qui conserve ses qualités dans le temps. 

Ce travail contribue à proposer des alternatives saines et durables aux produits cosmétiques 

conventionnels. 

Mots clés : Shampooings, huiles essentielles, parfum, formulation, cosmétique naturelle. 
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